
ظریف خطاب به پمپئو:  پذیرش راه حل های 
پیشنهادی ایران به قائله یمن خاتمه می دهد

وزیر خارجه کشورمان گفت: مقصر شناختن ایران، به فاجعه یمن 
پایان نمیدهد، در مقابل، پذیرش پیشنهاد ایران مبنی بر پایان دادن به 
جنگ و شروع مذاکرات، ممکن است به این قائله خاتمه دهد.محمد 
جواد ظریف وزیر امور خارجه خطاب به پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا 
در پیامی تاکید کرد: نه مقصر شناختن ایران، بلکه پذیرش راه حل های 
پیشنهادی ایران به قائله یمن خاتمه می دهد.ظریف در این پیام آورده 
است: »با شکست در سیاست فشار  حداکثری، پمپئو به سیاست فریب 
حداکثری روی آورده است. ایالات متحده و اقمارش با این توهم که 
برتری تسلیحاتی به پیروزی نظامی می انجامد، امروز در یمن گیر کرده 
اند. مقصر شناختن ایران، به این فاجعه پایان نخواهد بخشید. در مقابل، 
پذیرش پیشنهاد ایران در  فروردین ۹۴ مبنی بر پایان دادن به جنگ و 

شروع مذاکرات، ممکن است به این قائله خاتمه دهد.«

موسوی: آمریکا سیاست »دروغ حداکثری« را 
علیه ایران در پیش گرفته است

نام  به  سیاستی  آمریکایی ها  گفت:  خارجه  وزارت  سخنگوی 
فشار حداکثری را علیه ایران در پیش گرفتند که به دلیل ناکامی ها 
به سمت دروغ حداکثری گرایش پیدا کرده است. سیدعباس موسوی 
سخنگوی وزارت امور خارجه به اظهارات وزیر امور خارجه آمریکا و 
یکی از سناتورهای آمریکایی در خصوص حملات پهپادی به تاسیسات 
نفتی عربستان توسط یمنی ها واکنش نشان داد و اظهار داشت: حدود 
۵ سال است که ائتلاف سعودی با تجاوزات مکرر به یمن و ارتکاب انواع 
جنایات جنگی آتش جنگ را در منطقه شعله ور نگاه داشته و یمنی 
ها نیز نشان داده اند در مقابل جنگ و تجاوز ایستادگی می کنند.وی 
با اشاره به سخنان وزیر امور خارجه آمریکا،افزود: چنین اتهام زنی ها و 
اظهارنظرهای کور و بی حاصل در چارچوب دیپلماتیک غیر قابل درک 
و بی معنی است. در روابط بین المللی حتی »خصومت ورزی« هم 
دارای حداقلی از باورپذیری و چارچوب های منطقی است که مقامات 
آمریکا این اصول حداقلی را نیز درنوردیده اند.سخنگوی وزارت امور 
خارجه بیان کرد: اینگونه اظهارنظرها و اقدامات بیشتر شبیه برنامه 
ریزی سازمان های مخفی و اطلاعاتی برای تخریب وجهه کشوری به 
منظور زمینه سازی برای اقداماتی در آینده است. آمریکایی ها سیاستی 
به نام »فشار حداکثری« در پیش گرفتند که ظاهرا به دلیل ناکامی ها 
به سمت دروغ حداکثری گرایش پیدا کرده است.موسوی تنها راه حل 
ایجاد آرامش در منطقه و پایان دادن به بحران بی حاصل در یمن را 
توقف حملات و تجاوزات ائتلاف سعودی، قطع کمک های سیاسی و 
تسلیحاتی کشورهای غربی به متجاوزین و تلاش برای یافتن راه حل 

های سیاسی دانست.

 رئیس جمهور عراق: خواهان جنگ 
در هیچ نقطه ای نیستیم 

برهم صالح گفت: عراق باید از فضای تنش و درگیری خارج شده 
و وارد فضایی شود که منافعش را تامین کند. تنش بر منطقه حاکم 
است. ما به عنوان عراق نمی خواهیم در هیچ نقطه ای جنگی رخ دهد. 
اظهاراتی تصریح کرد نمی خواهیم در هیچ  رئیس جمهور عراق طی 
نقطه ای جنگی رخ دهد. برهم صالح، رئیس جمهوری عراق در حاشیه 
سخنرانی اش در برنامه ای در بغداد اظهار کرد: عراق باید از فضای تنش و 
درگیری خارج شده و وارد فضایی شود که منافعش را تامین کند. تنش 
بر منطقه حاکم است. ما به عنوان عراق نمی خواهیم در هیچ نقطه ای 
جنگی رخ دهد.وی درباره جریان »حکمت ملی« عراق به رهبری عمار 
الحکیم نیز گفت که این جریان مخالف به مساله هدایت دولت و دیگر 
فعالیت های سیاسی به مسیر درست اهمیت خواهد داد.صالح در پایان 
گفت: دموکراسی صرفا با ظهور جریان های سیاسی مخالف رشد می یابد.

بروجردی: تغییر بولتون نشان دهنده شکست 
سیاست های تندروانه ترامپ علیه ایران است

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
سیاست های  شکست  نشان دهنده  بولتون  تغییر  که  گفت  اسلامی 
تندروانه ترامپ علیه جمهوری اسلامی ایران و همچنین شکستی برای 
رژیم صهیونیستی محسوب می شود.علاء الدین بروجردی ، با اشاره به 
برکناری جان بولتون گفت: این تغییر حکایت از شکست سیاست های 
ایران دارد که مشخص شد  ترامپ علیه جمهوری اسلامی  تندروانه 
تندروی ها و فشارها و جوسازی ها سودی نخواهد داشت.وی ادامه داد: 
از طرفی جان بولتون مهره نتانیاهو و عامل اسرائیل بود لذا برکناری 
او عملا شکستی برای رژیم صهیونیستی و سیاست هایش علیه فشار 
بر ایران محسوب می شود، مجموعه سیاست هایی که توفیق نداشته 
است. البته که ترامپ از ابتدای روی کار آمدنش دچار یک آشفتگی 
در تصمیم گیری هایش بوده است به همین دلیل با اکثر کشورهای دنیا 
با مشکل مواجه شده است.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس تاکید کرد: تغییر بولتون به معنای تغییر سیاست های 
آمریکا نسبت به جمهوری اسلامی ایران نیست البته تا زمانی که ترامپ 
به برجام برنگردد و تحریم ها را لغو نکند ما هم هیچ نیم نگاه مثبتی به 

آمریکا نخواهیم داشت.

انصارالله: این آمریکاست که اجازه پایان 
تجاوزات به یمن را نمی دهد

گرفتن  قرار  هدف  به  یمن  انقلاب  عالی  سیاسی  شورای  عضو 
تاسیسات نفتی »آرامکو« عربستان در شهر بقیق در شرق این کشور 
واکنش نشان داد.به گزارش المیادین، محمد علی الحوثی، عضو شورای 
سیاسی عالی انقلاب یمن در صفحه خود در توییتر نوشت: همگان باید 
بدانند که این آمریکاست که مخالف توقف حمله و تجاوز به کشور ما 
است، آمریکا ائتلاف ضد یمن را مدیریت می کند و واشنگتن با تمام 
طرف هایی که خواهان صلح هستند از جمله کنگره مقابله می کند و 
به همین دلیل است که عادل الجبیر )وزیر مشاور عربستان در امور 
خارجه( و ترکی المالکی )سخنگوی ائتلاف ضد یمن( می گویند که 
این جنگ به آنها تحمیل شده است.در همین راستا، علی القحوم، از 
رهبران جنبش مردمی انصارالله یمن خاطرنشان کرد: ما به رهبری 
ارتش  ریاست ستاد مشترک،  دفاع،  وزارت  هوایی،  نیروهای  انقلاب، 
و نیروهای امنیتی این عملیات بزرگ را که شرکت آرامکو در عمق 
عربستان را هدف قرار داد و با موفقیت انجام شد، تبریک می گوییم.

القحوم همچنین عنوان داشت: این تحول استراتژیک در عملیات پاسخ 
دهی و بازدارندگی پس از افزایش توانمندی های نظامی روزافزون جهت 

تحمیل این معادله صورت گرفته است.

توهمات پامپئو درباره حملات آرامکو 
وزیر امور خارجه آمریکا در صفحه توئیتر خود این ادعای واهی 
را مطرح کرد که حملات اخیر به مجموعه پالایشگاهی شرکت آرامکو 
توسط ایران صورت گرفته است!مایک پامپئو، وزیر امور خارجه آمریکا 
در توئیت هایی که منتشر کرده، این ادعای بی اساس را مطرح کرده 
است: در حالی که روحانی و ظریف وانمود می کنند که در دیپلماسی 
عربستان  علیه  حمله  به ۱۰۰  نزدیک  پشت  تهران  دارند،  مشارکت 
سعودی است!او در ادامه مدعی شد: ایران اکنون حمله ای بی سابقه به 
این تأمین کننده انرژی جهان داشته است. مدرکی دال بر این که این 

حملات از یمن انجام شده، وجود ندارد!
پامپئو در ادامه رویکردهای خصمانه خود علیه ایران، نوشت: ما از 
همه ملت ها می خواهیم به طور واضح و علنی حملات ایران را محکوم 
کنند. ایالات متحده با شرکا و هم پیمانانمان همکاری خواهد کرد تا 
اطمینان حاصل آید که تقاضای بازارهای انرژی به خوبی تأمین شود و 

ایران بابت تعرضش مسئول شناخته شود.
از این، جاد دیر، سخنگوی کاخ سفید در صفحه توئیتر  پیش 
خود نوشت، دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا با محمد بن سلمان، 
ولیعهد عربستان صحبت کرد و گفت که از عربستان برای دفاع از خود 

حمایت می کند.

وزیر کشور گفت: اکنون شرایط برای جهش نهایی در 
زیاد  ما  بر  فشار  دلیل  همین  به  است  آماده  اقتصاد  بخش 

است.
عبدالرضا رحمانی فضلی دیروز )شنبه( در جلسه ستاد 
تالار  در  استان خراسان رضوی  مقاومتی  اقتصاد  فرماندهی 
مشهد،  رضا)ع(  امام  بیمارستان  هاشمی نژاد  جلسات شهید 
اظهار کرد: ما علی رغم تمام فشارها، هجمه ها و تحریم های 
۴۰ ساله ای که نسبت به ایران روا داشته شده، روند پیشرفت 

فعالیت ها و موضوعات مختلف افزایشی و مثبت بوده است.
تمام تلاش های  علی رغم  در حوزه سیاسی  افزود:  وی 
است  سال   ۴۰ درگیری،  و  دعوا  افتراء،  ایجاد  برای  دشمن 
که انتخابات برگزار می کنیم و اکنون به درجه ای از پختگی 
 ،۱۰ با  مقایسه  قابل  که  رسیدیم  سیاسی  رشدیافتگی  و 
۲۰ سال قبل نیست. در حوزه امنیتی نیز بعد از ۴۰ سال 
ناامنی ها  برنامه ها و همه  علی رغم تمام فشارها، تدارکات و 
در منطقه و اطراف که هدف همه این ناامنی های منطقه ای 
شرایط  اکنون  اما  بوده؛  آن  تاثیرگذاری  دلیل  به  ایران، 

مطلوبی در زمینه امنیت داریم.
و  علمی  حوزه های  در  داد:  ادامه  فضلی  رحمانی 
تکنولوژی نیز وضعیت همین  گونه است. اکنون بهانه آن ها در 
زمینه رشد علمی و تکنولوژی ما این است که مرزهایی که به 
ما می دهند را رعایت نمی کنیم، مانند غنی سازی هسته ای. 
این ها مواردی غلط و بهانه ای بوده که ما رشد نداشته باشیم. 
در حوزه های دیگر از جمله اقتصاد رشد خوبی داشتیم اما آیا 
مطلوب بوده؛ که پاسخ منفی است زیرا بعد از ۴۰ سال هنوز 

نیز از نظر اقتصادی فشار وارد می کنند.
وزیر کشور اضافه کرد: اگر امروز در لفظ تهدید نظامی 
علمی،  حوزه های  در  که  می دانند  عمل  در  اما  می کنند 
اعتقادی، براندازی و ساختارشکنی جمهوری اسلامی ادعایی 
ندارند، در حالی که در حوزه اقتصادی فشار وارد می کنند 
و ما نیز ضعف داریم. این ضعف  یکی به دلیل سابقه تاریخی 
وابسته ترین حوزه  اقتصادی  بوده که حوزه  اقتصادی  بخش 

است. سایر نظامات مالی ما نیز وابستگی داشته است.
به  ورود  اجازه  تولید  بخش  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
در  وابستگی ها  این  که  نداشتیم  را  استراتژیک  تولیدات 
کرده  ایجاد  عقب افتادگی  تاریخی  نظر  از  صنعت  و  تولید 
که جبران آن زمان نیاز دارد، ما این زمان را طی کردیم 
نداریم و کسی نمی تواند  تکنولوژیکی مشکلی  و در حوزه 
نیروی  و  تخصص  حوزه  در  است.  عقب  ایران  کند  ادعا 
انسانی متخصص مشکلی نداریم. در حوزه تجارت و تجار، 
قوی  نیز  مدیریت  حوزه  در  داریم.  قوی  و  برجسته  افراد 
حوزه  که  می دهد  نشان  هم  کنار  در  عوامل  این  هستیم. 
اقتصادی افزایش داشته و بهتر و اصلاح شده است. اکنون 
شرایط برای جهش نهایی آماده است به همین دلیل فشار 

بر ما زیاد است.
رحمانی فضلی با بیان این که بخش دیگری از ضعف ما 
در اقتصاد به قوانین و مقررات برمی گردد، عنوان کرد: هم 
نظامات و هم ساختارهای ما نمی توانند متناسب با سرعت 
پشتیبانی  آن ها  از  اقتصادی  رشد  و  تولید  سرمایه گذاری، 
کنند. نظام و ساختار بودجه ریزی ما غلط است. نظام اداری 
بدتر از این است. فرایندهای انجام کار مشکل دارد و اراده 

ملی می خواهد تا دچار تغییر و دگرگونی شود.
وزیر کشور بیان کرد: اخیرا رئیس جمهور بیان کردند که 
باید واگذاری اختیارات در استان ها را افزایش دهیم. استان ها 
می توانند سه نوع اختیار داشته باشند. اول ساختارها بوده که 
زمان بر است، دومی قوانین بوده که مجلس باید انجام دهد و 
سوم در سطح مدیریتی است که می تواند کوتاه ترین فاصله 

اجرایی را داشته باشد.

به  را  خود  اختیارات  برخی  باید  استاندار  افزود:  وی 
یعنی  خود  اختیار  مهم ترین  من  کند.  واگذار  دستگاه ها 
امنیت را به شورای تامین واگذار کردم که خودشان تصمیم 
رئیس جمهور  می کنند.  مشورت  باشد  لازم  اگر  و  می گیرند 
این ماموریت را به من دادند و در حال انجام آن هستیم. ۷۰ 
تا ۸۰ مورد واگذار شده است. هیچ کشوری در دنیا نداریم 
ما  مانند کشور  تمرکزی  به صورت  و  باشد  توسعه یافته  که 

اداره شود. این جزو مباحثی است که پیگیری می کنیم.
معظم  مقام  با  که  جلسه ای  در  گفت:  فضلی  رحمانی 
که  کردند  تاکید  را  مساله  دو  ایشان  داشتیم  رهبری 
باید به  اقتصادی هستند و  تولیدکنندگان رزمندگان جبهه 
اکنون  است.  درست  ایشان  نظر  این  که  شود  کمک  آن ها 
این موضوع وجود دارد.  به  تولید نسبت  ضرورت در فضای 
اولویت ها را  باید  باقی مانده، دولت  این که در دو سال  دوم 
مشخص کرده و روی آن ها فعال باشد. رئیس جمهور دستور 
دادند که استانداران برای هر استان سه پروژه اصلی و مهم 

را مشخص و ظرف این دو سال تمام کنند.
وزارت کشور در  کار دیگر در  افزود: چند  وزیر کشور 
مشخص  استان   ۳۱ در  را  ۳۱ شهرستان  است.  انجام  حال 
معین  محرومیت ها  رفع  برای  برنامه ریزی  و  کار  و  کرده 
این  علاوه بر  کردیم،  تقسیم  منطقه   ۹ به  را  کشور  کردیم. 
با  می توانند  استان ها  شود.  کار  نیز  منطقه بندی  روی  باید 
سطح  دهند.  پوشش  را  یکدیگر  و  کرده  برقرار  ارتباط  هم 
مناطق  به  تسهیل گری  بحث  که  است  محلی  سطح  دیگر 
کمتر برخوردار و حاشیه ای را داریم. برای روستاها نیز برنامه 

خاصی وجود دارد.
رحمانی فضلی ادامه داد: موضوع مهم دیگر، کلینیک 
رفع ایرادات تولید و سرمایه گذاری بوده که در وزارت کشور 
با چند دستگاه مهم ایجاد کرده ایم و شبانه روز آمادگی داریم 
تا در کنار ستادهای تسهیل و رفع موانع تولید، هر زمان در 
سطح استان نمی توانند مشکلی را حل کنند به ما بگویند تا 
حل کنیم. در حال پیگیری هستیم و اگر این ستاد راه اندازی 

شود، می توان کارها را انجام داد.
وزیر کشور اضافه کرد: پیشنهاد شد کارگروه هایی تشکیل 
شود که با اختیارات دولت کار را پیش ببرد و این موضوع در 
حال پیگیری است. بیش از ۲۲۰۰ واحد تولیدی تملک شده 
توسط بانک ها به دلیل بدهی و مسائل دیگر داریم. در استان 
رئیس جمهور  از  است.  مورد  تعداد ۱۳۷  این  خراسان رضوی 
دستور گرفتیم که اگر این کارگروه ها راه بیفتد، می توان کار 
را سرعت داد و اگر در موردی مشکلی ایجاد شد به ما اطلاع 

دهند تا انجام دهیم.
وی خاطرنشان کرد: برای اختیارات ستاد تسهیل نیز 

از  یکی  قوا  سران  جلسه  دادیم.  صمت  وزیر  به  پیشنهادی 
تاکید  آن  مقام معظم رهبری روی  است که  برکات مهمی 
دارند، هر تصمیمی آنجا گرفته می شود، ظرف کمتر از یک 
پیشبرد  در  که  می شود  بیان  رهبری  معظم  مقام  به  هفته 
کارها موثر بوده است. یکی از موضوعاتی که در این جلسات 
پیگیری کردیم، ستاد هماهنگی اطلاع رسانی اقتصادی بوده 
که عملکرد خوبی داشت. این ستاد ۳۵ جلسه برگزار کرده، 
اختیارات فوق العاده ای دارد، سه قوه و تمام دستگاه ها عضو 
موفق  اجراست.  قابل  می گیریم  تصمیمی  هر  و  هستند  آن 

عمل کردیم که شرایط ایجابی و پیشگیری کننده بود.
رحمانی فضلی با اشاره به این که ما نسبت به کشورهای 
بسیار  ظرفیت  به  کرد:  تصریح  کرده ایم،  کم کاری  همسایه 
ما  است.  شده  کم توجهی  همسایه  بزرگ  بازارهای  بالای 
تکنولوژی  و  تولید  کنیم،  استفاده  بازارها  این  از  می توانیم 
امضای  با  کنیم.  کار  می توانیم  راحتی  به  و  بالاست  ما 
که  شدیم  آن  عضو  اوراسیا،  اتحادیه  با  تجاری  موافقت نامه 
۳۰۰ قلم کالا را ما صادر می کنیم و بیش از ۵۰۰ قلم کالا 
را آن ها به ما می دهند. بازار بزرگی با این موافقت نامه ایجاد 
می شود اما اگر زیرساخت نباشد مشکل ایجاد می شود. ۱۵ 
کشور اطراف ما هستند که همه بازارهای بزرگی دارند و ما 
وارد  باید  بخش خصوصی  کرده ایم.  استفاده  آن ها  از  کمتر 

شود و ما نیز کمک می کنیم.
خارجی  اتباع  برای  دولت  مصوبه  گفت:  کشور  وزیر 
این که  بر  مبنی  است  مدنظر  افغانستانی  اتباع  بیشتر  که 
 ۵ اقامت  آن ها  به  کنند  سرمایه گذاری  دلار  هزار  اگر ۲۵۰ 
ساله می دهیم، جزو مواردی است که قبلا افغانستانی ها به 
ما مراجعه می کردند تا این که از دولت اجازه گرفتیم و این 
ظرفیت خوبی برای استان است. موضوع بعدی این بوده که 
دنبال این هستیم برای هر استان در مرکز و تهران شورای 
مشورتی توسعه ایحاد کنیم که حداقل ۱۱ عضو داشته باشد 
که  باشیم  داشته  کشور  وزارت  در  مشورتی  شورای   ۳۱ تا 

خودشان حلقه تشکیل دهند و کار بالاتری انجام دهند.
که  است  تمام  همه  بر  حجت  این که  به  اشاره  با  وی 
ایران مذاکره کرد و پایبند بود اما آمریکایی ها پایبند نیستند، 
تصریح کرد: در کنار آن بعد از خروج آمریک از برجام، بر 
انجام  صهیونیست ها  و  منافقین  که  غلطی  تحلیل  اساس 
جمع بندی  و  تحلیل  این  به   ۹۶ سال  وقایع  از  بعد  دادند، 
رسیدند که اگر فشار را بر مردم ایران زیاد و فضا را به گونه ای 
ایجاد کنیم که اعتراضات ایجاد شود، حتما حوادث دی ۹۶ 
به صورت مدیریت شده، گستردگی بیشتری خواهد داشت. 
این تبلیغات را برنامه ریزی کردند و به این نتیجه رسیدند که 
ما جشن های ۲۲ بهمن را نخواهیم دید. اروپایی ها ۴۰ سال 

است که نسبت به ایران تحلیل غلط دارند.
با قدرت و شکوه  رحمانی فضلی ادامه داد: ۲۲ بهمن 
خود  سیاست های  به  نسبت  آن ها  نتیجه  در  شد،  برگزار 
نتوانستند سیاست های  آنجا  سرخورده شدند و تندروها در 
خود را پیش ببرند. اکنون اعتراضات ما در ۵ ماهه اول سال 
جاری ۴۰ درصد کمتر از سال قبل شده، در تراز بازرگانی 
مثبت تر شده ایم، تورم روند کاهشی دارد، اشتغال رقم های 
بهتری را ثبت می کند و تمام این موارد نشان می دهد که 
رشد  درگیری ها  این  زمان  از  داریم.  جدیدی  ریل گذاری 
اقتصادی سخت شد اما از سال قبل خود را پیدا کردیم که 

این پیدا کردن مبتنی بر ظرفیت های داخل است.
قلم   ۱۳۰۰ ورود  قبل  سال  کرد:  اضافه  کشور  وزیر 
از  شد.  انجام  زیادی  صرفه جویی  که  کردیم  ممنوع  را  کالا 
طرف دیگر میزان صادرت افزایش یافت. اکنون گام هایی که 
برمی داریم نشان دهنده استواری و استحکام قوی تری است و 
اگر با همین مبنا پیش برویم می توانیم به توسعه پایدارتری 
امیدوار باشیم. ما دنبال تنش نیستیم، بلکه معتقد هستیم 
هیچ گونه  خود  به  نسبت  اما  شود  برخورد  متجاوز  با  باید 
استقلال،  با  این  که  نمی پذیریم  را  فشاری  و  هجمه، حمله 

هویت و افتخار کشور ما فاصله زیادی دارد.
انتخابات است.  امسال سال  بیان کرد:  رحمانی فضلی 
در سال انتخابات طمعی به اسفند دارند و تحلیل می کنند 
شرایط انتخابات به گونه ای است که احساسات سیاسی و یا 
تضادها و اختلاف های سیاسی را می توان بر انتخابات سوار 
نقطه  انتخابات  هستند  معتقد  و  کرد  تنش  دچار  را  آن  و 
خوبی است که بتوانیم اعتراضات عمومی ایجاد کنیم. یقینا 
این تحلیل شان غلط است. ما اسفند را در آرامش کامل، در 
رقابت حداکثری و با مشارکت بالا پیش خواهیم برد و ضمن 
رقم زدن موضوع سیاسی، عنصر قوی تحکیم امنیت داخلی 
باید توجه کنیم که فریب این  ما نیز ایجاد می شود، منتها 

تبلیغات را نخوریم.
انقلاب  پیروزی  از  قبل  کرد:  خاطرنشان  کشور  وزیر 
نداشت.  وجود  کشور  در  واقعی  معنای  به  دولت  اسلامی، 
دارای  حاکمه ای  هیات  کلمه  واقعی  معنای  به  دولت 
مقبولیت، مشروعیت و مبتنی بر مشارکت مردم است. کدام 
دولت قبل انقلاب مبتنی بر این موارد بوده است؟ هیچ گاه 
انتخابات، مشارکت و تحکیم قوا به معنای واقعی نداشتیم، 
بعد از انقلاب نیز نظام، انقلاب و مردم ما موجب شدند دولت 
مشروعیت،  که  باشد  داشته  وجود  حاکمه  هیات  معنای  به 

مقبولیت و مشارکت مردم را به دست آورد.
وی اضافه کرد: اکنون به این دلیل که روش های مقابله، 
می بینیم  می کنیم،  رصد  را  توطئه های دشمنان  و  برنامه ها 
را  حوزه  یک  در  اجرایی  دستگاه های  و  دولت  ناکارآمدی 
می کنند.  حمله  قضاییه  قوه  و  مجلس  به  و  کرده  مطرح 
اعتراض شرط عقل است و باید پاسخ داده شود، مردم حق 
تاریخی  حافظه  ندارد.  اشکالی  این  و  کنند  اعتراض  دارند 
حافظه  این  با  و  است  مخالفت  دولت  به  نسبت  ما  مردم 
تاریخی مجددا می خواهند با حمله به نهاد دولت، آن را به 
عنوان یک واحد ناکارآمد، از مقبولیت و مشروعیت بیندازند.
رحمانی فضلی بیان کرد: باید این را بدانیم که این نهاد 
و رکن باید حفظ و با صحبت اصلاح شود اما روش های آن ها 
مقبولیت  از  و  کردن  بی اعتقاد  دنبال  به  که  می دهد  نشان 
انداختن ارکان حکومت هستند. اگر ما مشارکت و همراهی 
توطئه ها  دام  و  فریب  در  طرف  آن  از  می خواهیم  را  مردم 
در  می تواند  که  است  مواردی  از  یکی  انتخابات  می افتیم. 
ارتقای سیاست داخلی ما موثر باشد.  تقویت امنیت ملی و 
امیدواریم همه تلاش کنیم تا انتخابات باشکوه، رقابتی، آرام، 

در فضای امن و به صورت قانونی برگزار شود.

رییس سازمان حج و زیارت که قبلا گفته بود عمره به 
شکل محدود بعد از ماه صفر اجرا می شود،  اکنون تاکید کرد:  
برگزاری عمره مشروط به پذیرش خواسته های ایران از جانب 
عربستان است. از سوی دیگر نماینده ولی فقیه در حج نیز تاکید 

کرد که ایران به هر شرطی، به از سر گیری عمره اصرار ندارد.
علیرضا رشیدیان ـ رییس سازمان حج و زیارت در نشست 
خبری که پس از پایان حج تمتع، روز )یکشنبه، ۲۴ شهریورماه( 
به صورت مشترک با حجت الاسلام والمسلمین عبدالفتاح نواب 
ـ نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت ـ در محل بعثه مقام 
به شکل  عمره  ازسرگیری  درباره   کرد،  برگزار  رهبری  معظم 
محدود پس از ماه صفر با گذشت چهار سال از تعطیلی آن، 
توضیح داد: هم اکنون پنج میلیون و ۸۰۰ هزار نفر در نوبت 
عمره هستند. با توجه به این شرایط امسال مذاکراتی با وزیر 
حج عربستان داشتیم که چند نکته از سوی ایران تذکر داده 
شد؛ اولین نکته حفظ عزت، کرامت، امنیت و آرامش حجاج 
ایرانی در عمره بود که وزیر حج عربستان با استحکام گفت آن 

را تضمین می کند.
او حمایت کنسولی از اتباع ایرانی را دومین مطالبه ایران از 
عربستان برای ازسرگیری عمره اعلام کرد و افزود: در این راستا 
راه اندازی کنسول گری  داده شد؛  ایران  از سوی  پیشنهاد  سه 
ایران در جده مطابق گذشته، چرا که کنسول گری ها کار حقوقی 
و غیرسیاسی انجام می دهند. افتتاح دفتر حافظ منافع ایران 
و عربستان هم زمان در دو کشور و حضور هیات کنسولی به 
نمایندگی از وزارت خارجه ایران همانند حج. وزیر عربستان قرار 
شد دو پیشنهاد آخر را با دیگر مقامات این کشور مطرح کند، که 

در صورت پذیرش آن ها عمره راه اندازی خواهد شد.
منتظر پاسخ رسمی عربستان هستیم

رییس سازمان حج و زیارت گفت: خواسته دیگر ایران از 
طرف مقابل رفع سخت گیری برای سفر شهروندان عربستانی 
به ایران است که از سال ۱۳۹۵ برقرار شده است . ما مقدمات 
عمره را انجام داده ایم اما منتظر پاسخ رسمی دولت عربستان از 
سوی وزیر حج این کشور هستیم تا درباره  عمره تصمیم نهایی 

را بگیریم.
وی تصریح کرد:  سازمان حج ماموریت سیاسی ندارد اما 
تصورمان این است که تعاملات فرهنگی و سیاسی بین ملت ها 

تنش های سیاسی را کنترل و یا کم می کند.
رشیدیان در پاسخ به سوال ایسنا درباره  این که در شرایطی 
ایران  پیشنهادهای  به  انجام شده  مذاکرات  در  عربستان  که 
پاسخ صریح نداده است و از طرفی بانک مرکزی ایران اعلام 
کرده تامین ارز عمره را از اولویت خارج کرده و با این شرایط 
شاهد عمره ای گران خواهیم بود، اصرار و ضرورت ایران برای 
ازسرگیری عمره چیست؟ گفت: وزیر حج عربستان در دیداری 
که داشتیم گفت »ما دنبال شما می دویم.« منظور عربستان این 
است که به حضور ایرانی ها در عمره مایل است، چرا که این 
کشور برنامه ای برای افزایش تعداد عمره گزارانش تا ۳۰ میلیون 

نفر را دارد، بنابراین دنبال جذب عمره گزار بیشتر است. از طرفی 
در مذاکرات اعلام کردند تضمین های لازم را برای حفظ عزت، 
کنسولگری  موضوع  می دهند.  ایرانی  زائران  امنیت  و  کرامت 
نیز جزء شروط لم تغیر است. اگر حمایت کنسولی در آن سه 
قالب که ایران پیشنهاد کرد اتفاق نیفتد و قوانین سخت گیرانه 
عربستان برای سفر شهروندانش به ایران برداشته نشود، امکان 

اعزام زائر را نداریم.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالفتاح نواب ـ نماینده ولی 
فقیه در امور حج و زیارت ـ که در این نشست مشترک حضور 
داشت در ادامه این اظهارات، گفت: اصرار برای برگزاری عمره 
داریم، چون این خواسته ملت ایران است. در حال حاضر پنج 
نام کرده اند. ضمن  میلیون و ۸۰۰ هزار نفر برای عمره ثبت 
این که افرادی ممکن است از استطاعت حج خارج شوند و عمره 
می تواند جایگزینی برای آن ها باشد. با این حال به هر شرط 
اصراری به برگزاری عمره نداریم. عزت ، کرامت و امنیت زائر 
ببیند زیر سوال می رویم. عمره یک عمل  اگر آسیبی  ایرانی 
مستحب است و اصراری بر آن نیست. ضمن این که نظام باید 
زمینه سازی کند تا عمره با حفظ کرامت، امنیت و عزت زائر 

ایرانی از سر گرفته شود.
ایران شرط عجیب و غریبی برای عربستان نگذاشته

رییس سازمان حج و زیارت در پاسخ به این سوال که 
اگر عربستان حتی یک شرط ایران را قبول نکند تصمیم همان 
دوباره  آغاز  برای  ایران  است؟ گفت: شروط  عمره  ازسرگیری 
عمره عجیب و غریب نیست. این که عربستان در فوریت جواب 
ایران را نداد به خاطر آن است که وزیر حج این کشور اختیارات 
تام ندارد و باید از مراجع دیگر جواب دریافت کند. ما امیدواریم 

شرایط برای عمره مهیا شود.
او سپس درباره  اظهارات رییس بانک مرکزی برای خارج 
کردن تامین ارز مورد نیاز عمره و اربعین از اولویت کاری گفت: 
ما از ابتدا نیز انتظاری برای تامین ارز عمره و عتبات از بانک 
مرکزی نداشتیم. از بیان این سخنان هم تعجب کردیم. حج 
با عمره و عتبات تفاوت داشت که رییس جمهور با تامین ارز 
هفت هزار تومانی برای آن موافقت کرد. حج واجب شرعی مردم 
است اما عمره وجوب شرعی ندارد، بنابراین ما در عتبات و عمره 

از ارز غیردولتی استفاده می کنیم و خدمات می دهیم.
از رکن آبادی شکایت شد

»رکن آبادی«  موضوع  درباره   حج  در  مسؤول  مقام  این 
)برادر دیپلمات سابق ایرانی شهیدشده در فاجعه منا( که در 
اواسط حج تمتع با مطرح کردن اظهاراتی مبنی بر این که ایران 
در توافق با عربستان خون شهدای منا را پایمال کرده است، 
گفت: در محکمه از آقای رکن آبادی شکایت شده تا مستندات 

اشاره شده دال بر پایمال شدن خون شهدای منا را ارائه دهند.
ایرانی  زائر  کرامت  و  عزت  کجا  هیچ  در  کرد:  تاکید  او 
مخدوش نشده است. ما نمی خواستیم زمانی که این موضوع 
مطرح شد وارد جنجال های رسانه ای شویم، بنابرین رسما به 

محکمه شکایت کردیم. نه در قرارداد سال گذشته که مورد 
اشاره  آقای رکن آبادی بوده و نه قراردادهای قبل از آن، معامله ای 

با خون شهدا نشده است.
برای شرکت  افزود: دادگاهی که در عربستان  رشیدیان 
مالک جرثقیل های مستقر در مسجدالحرام برگزار شد، ربطی 

به پرداخت خون بها به خانواده های شهدای آن حادثه نداشت.
او درباره  سرانجام منا نیز با تاکید بر این که ایران همچنان 
پیگیر حقوق شهدای منا است اظهار کرد:  ایران از عربستان 
انتظار دارد بعد از گذشت چهار سال نتیجه و گزارش بررسی های 

انجام شده از حادثه منا را اعلام کند.
عبدالفتاح نواب ـ نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
ـ نیز در تکمیل این سخنان گفت: در تمام برنامه های حج و 
مذاکرات مربوط به آن تاکید ایران بر حفظ عزت و کرامت زائر 
عربستان سعودی هم که صحبت  مقامات  از  برخی  با  است. 
کشورشان  در  ایرانی  زائران  حضور  به  مایل  آن ها  می کنیم 
هستند. ضمن این که باید یادآور شد بین دو کشور هیچ ارتباط 
سیاسی وجود ندارد بلکه مناقشه حاکم است. با توجه به این 
مسائل سعی مسئولان وزارت حج عربستان بر این بوده که به 

زائر ایرانی توجه خاصی نشان بدهند.
را  منا  و  مسجدالحرام  پرونده  همچنان  ایران  گفت:  او 
پیگیری می کند و هیچ موقع آن را فراموش نکرده است. امسال 
هم نامه ای در ارتباط با آن به وزیر حج عربستان و امیر مکه 
نوشتم و منتظریم اقدامات لازم انجام شود. به آن ها گفته ایم که 
چهار سال از  مطالعه فاجعه منا گذشته، مگر چه چیزی بوده که 

هنوز به سرانجام نرسیده  و اعلام نمی شود.
چرا گوشت های قربانی حج به ایران نیامد؟

رییس سازمان حج و زیارت  در پاسخ به سوالی درباره  
انتقال  گوشت های قربانی به کشور در حج آینده با توجه به 
انصراف ایران از انتقال این گوشت ها در حج امسال به کشور 
توضیح داد: انتقال گوشت قربانی تابع یک سری قوانین و ضوابط 
است. ما باید با سازمان دامپزشکی به توافق هایی می رسیدیم. 
مذاکراتی هم داشتیم که قبل، هنگام و بعد ذبح دام استاندارد 
سلامت رعایت شود. هماهنگی هایی هم انجام شد که گوشت 
بعد از قربانی به سردخانه انتقال داده شود. مشکلاتی در این 
مرحله داشتیم. در بخش استفاده از کشتی های دارای سردخانه 
نیز با محدودیت هایی مواجه بودیم که به هر حال شرایط لازم 
برای انتقال گوشت های قربانی حج ۹۸ به کشور فراهم نشد اما 
مذاکرات برای سال های آینده ادامه دارد تا از آن گوسفندی که 
خودمان انتخاب می کنیم و استانداردهای ذبح در آن رعایت 

شده است برای انتقال به کشور استفاده شود.
رییس سازمان حج یادآور شد: در سال های گذشته نیز 
ایران منتقل نمی شد و معمولا به تصمیم  این گوشت ها به 
عربستان به کشورهایی که از لحاظ اقتصادی بنیه ضعیفی 
قربانی  به گوشت  نگاه  این که  ارسال می شد. ضمن  داشتند 

حج، »تبرکی« است.

یک میلیون و ۳۰۰ هزار نفر در نوبت حج/ ثبت نام 
حج نداریم

او سپس درباره  ثبت نام جدید حج تمتع گفت: بر اساس 
مصوبه  سازمان کنفرانس اسلامی به ازای  هر یک میلیون نفر 
هزار نفر به حج اعزام  می شوند. در مذاکرات امسال پایه  سهمیه  
بنابراین  داده شد.  افزایش  نفر  هزار  به ۸۴  هزار  از ۸۱  ایران 
سهمیه  مازاد درخواست کردیم که با دوهزار نفر موافقت شد. با 
توجه به این شرایط و انتظار یک میلیون و ۳۰۰ هزار نفر برای 

حج تمتع، فعلا ثبت نام جدید برای حج تمتع نداریم.
او اضافه کرد: با توجه به این که حج به دو استطاعت مالی و 
جسمی نیاز دارد و ممکن است در طول سال های انتظار افرادی 
از این شرایط خارج شوند به آن ها اجازه داده شده که فیش خود 
را واگذار کنند و سامانه ای برای خرید و فروش فیش به منظور 

جلوگیری از دلال بازی ها راه اندازی شده است.
سازمان حج مسؤولیتی در قاچاق گوشی از طریق 

زائران ندارد
رییس سازمان حج و زیارت در پاسخ به سوال دیگر ایسنا 
وزارت  و گزارش  زائران  از طریق  قاچاق گوشی همراه  درباره  
زیارت  و  مواضع سازمان حج  و  نقش  و  این باره  در  ارتباطات 
برای کنترل این قضیه در اربعین گفت: این موضوع در ماموریت 
قاچاق  به  نیست. ما مسؤولیتی نسبت  زیارت  و  سازمان حج 
گوشی همراه نداریم اما از طریق کارگزاران زیارتی، زائران توجیه 
می شوند تا فریب افراد سودجو را نخورند، چرا که سفر زیارتی 
دستگاه های  از  گزارشی  هیچ  که  این  بیان  با  دارد.او  قداست 
مربوطه درباره  تخلف مدیران کاروان ها و یا کارگزاران زیارتی در 
موضوع کلاهبرداری و سوءاستفاده از زائران در قاچاق گوشی و 
رجیستری به دست این سازمان نرسیده است، اظهار کرد: در 
سازمان حج و زیارت هیات رسیدگی به تخلفات وجود دارد. 
سیستم های بازرسی و نظارتی نیز حاکم است. اگر احساس شود 
تخلفی صورت می گیرد با این موارد قاطع برخورد خواهد شد. 

اجازه نمی دهیم این مسائل وارد حوزه کارگزاری زیارتی شود.
رشیدیان همچنین با ارائه گزارشی از وضعیت حج تمتع 
اعلام کرد: در حج امسال فقط ۹ نفر ویزای سوخته یا لغوشده 
داشتند، در حالی که سال های گذشته این آمار تا ۱۲۰۰ ویزا 

هم رسیده بود.
رییس سازمان حج و زیارت درباره  خدمات اربعین نیز با 
بیان این که تاکنون  ۴۶۵ هزار و ۲۶۳ نفر برای سفر اربعین 
ثبت نام کرده اند، یاد آور شد: سامانه سماح برای ثبت نام سفر 
اربعین راه اندازی شده و سامانه مصباح برای اطلاع رسانی درباره  
مسیرها، جهت یابی و خدمات مورد نیاز زائر به زودی راه اندازی 
خواهد شد. ما امیدواریم در اربعین امسال از چهار مرز زمینی 
خسروی، شلمچه، چزابه و مهران، زائران به اربعین اعزام شوند. 
برآورد شده حدود سه میلیون نفر امسال در پیاده روی اربعین 
شرکت خواهند کرد که هماهنگی های لازم برای جابه جایی این 

حجم سنگین در حال انجام است.

رحمانی فضلی: شرایط برای جهش نهایی در اقتصاد آماده است

توضیحات رییس سازمان حج درباره شکایت از »رکن آبادی«، سرانجام »عمره« و قاچاق گوشی با زائر
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رئیس کمیسیون امنیت ملی 
مجلس بیان کرد

شرایط ایران 
برای پذیرش 
پیشنهاد 
۱۵میلیارد دلاری 
اروپایی ها

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای 
مذاکرات  و  شده  انجام  اقدامات  با  گفت:  اسلامی 
صورت گرفته، بنا شد که اروپایی ها ۱۵میلیارد دلار 
در سه قسط ۵ میلیارد دلاری به صندوق اینستکس 
واریز  کنند و این مبلغ به عنوان مبلغ پیش فروش 
نفت ایران است تا شرایط فروش نفت ایران فراهم 
پذیرش  قابل  ایران  برای  موضوع  این  البته  شود، 
نیست.حجت الاسلام مجتبی ذوالنور صبح دیروز 
در سالن  که  قم  استان  اداری  نشست شورای  در 
کرد:  عنوان  شد،  برگزار  قم  فرمانداری  معصومیه 
مقام معظم رهبری به دفعات تاکید کردند که دل 
به مذاکره با اروپایی ها نبندید و امور را موکول به 

مذاکره نکنید ولی مذاکره را ادامه بدهید.

وی ادامه داد: با اقدامات انجام شده و مذاکرات 
صورت گرفته، بنا شد که اروپایی ها ۱۵میلیارد دلار 
در سه قسط ۵ میلیارد دلاری به صندوق اینستکس 
واریز  کنند و این مبلغ به عنوان مبلغ پیش فروش 
نفت ایران است تا شرایط فروش نفت ایران فراهم 
پذیرش  قابل  ایران  برای  موضوع  این  البته  شود. 
نیست و ما برای این موضوع برجام را امضا نکردیم و 
بنا بود که تمام شرایط عادی سازی شود و تحریم ها 
رفع شود و اگر این موضوع را قبول کنیم، یعنی به 
آن بسنده کردیم ولی در تلاش هستیم تا حق ایران 

را دریافت کنیم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: بعد از خروج ترامپ از برجام، ایران یک 

سال مدارا کرد و تذکر داد و بعد از حدود یک سال 
کاهش تعهدات برجامی را آغاز کرد و اروپایی ها در 

تلاش هستند تا برجام را با هزینه کم حفظ کنند.
وی ادامه داد: اروپایی ها به آمریکایی ها اعلام 
ایران و منطقه هزاران  با مرزهای  کردند که شما 
کیلومتر فاصله دارید ولی ما در تیررس موشک های 
این خصوص  در  ملاحظاتی  باید  و  هستیم  ایران 
صورت بگیرد و به همین دلیل نقش پلیس خوب 
و بد را بازی می کنند و بر همین اساس اروپایی ها 
به دنبال ادامه برجام با هزینه اندک هستند.ذوالنور 
تصریح کرد: بعد از اینکه ایران پهپاد آمریکایی را 
ساقط کرد، ترامپ سران نظامی آمریکایی را جمع 
کرد تا پاسخ این اقدام ایران را بدهد و جوانب آن 

را بررسی کنند بر همین اساس سه نقطه از ایران 
با هدف کشته شدن ۱۵۰ نفر را مشخص کردند، 
آمریکا به دلیل اینکه پیش بینی رفتار متقابل ایران 
را می کرد و می دانستند که اگر این اتفاق رخ دهد، 
یک جنگ جمع و جور و زودگذر برای آنان نخواهد 
بود، از پاسخ به ایران منصرف شدند و انصرافشان به 
دلیل دلسوزی برای مردم ایران نبود، آن ها از مقابله 
با ایران هراس داشتند و از حمله منصرف شدند.
امنیت ملی و سیاست خارجی  رئیس کمیسیون 
مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: با اتفاقاتی که 
در مدت اخیر رخ داده است، وضعیت کشور رو به 
بهبودی است و در آینده جمهوری اسلامی ایران 

وضعیت بهتری خواهد داشت.


